
TALLER DE PARTICIPACIÓN 
ENTRE LA ASOCIACIÓN DE VECINOS DE NOSTRA LLAR DE SANT  

OLEGUER Y LA ESCUELA DE ARQUITECTURA DEL VALLÈS

VIERNES 16 DE MARZO 2018
18h-20h

ÁREA RECREATIVA VIVIENDAS ESPACIO PÚBLICO

Invitamos a vecinas y vecinas del barrio para colaborar en la primera sesión participativa 
donde analizaremos conjuntamente las necesidades y posibilidades que ofrecen el área 

recreativa, la cuestión de la vivienda y el espacio público del barrio. 
Os esperamos con un pica-pica final.
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1. INTRODUCCIÓ

1.1 Asistentes

A la primera sesión de participación asistieron 59 per-
sonas donde encontramos gente de la asociación de 
vecinos de Nostra Llar, otros ciudadanos del barrio y un 
técnico representante del Ayuntamiento de Sabadell.

1.2 Ubicación y día

La primera sesión de participación tuvo lugar el Viernes 
día 16 de marzo de 2018 en el local que utiliza la Aso-
ciación de Vecinos Nostra Llar, ubicado en el recinto de 
la antigua piscina y pistas deportivas del barrio. El even-
to tuvo una duración de dos horas, de 18:00 a 20:00, 
seguido por un pica-pica informal con los vecinos.

Tras una breve presentación por parte de los miembros 
de la Asociación de Vecinos Nostra Llar, dos estudian-
tes de la escuela de arquitectura se encargaron de ha-
cer la introducción a la sesión, explicando a los vecinos 
a que responde el proceso de participación y cuáles 
son sus objetivos y metodología, que se expondrán a 
continuación.

1.3 Contextualización

Los estudiantes presentes en la sesión eran un grupo 
de estudiantes de arquitectura de la Escuela Técnica 
Superior de Arquitectura del Vallés, Universidad Politéc-
nica de Catalunya. Todos ellos se encontraban cursan-
do el Máster Habilitante. Este se trata del último curso 
que los habilita para ejercer como arquitectos y que 
consiste la realización de un proyecto final de carrera 
donde se intenta hacer una propuesta con el mayor 
grado de realidad posible, atendiendo tanto a su con-
ceptualización y viabilidad económica, como también 
teniendo en cuenta su necesidad y el encaje con una 
demanda social real.

La asociación Nostra Llar contactó con la Universidad 
para que se hicieran propuestas en relación al área 
recreativa y estos seguidamente se pusieron a su vez 
en contacto con el Ayuntamiento de Sabadell con 
quienes también colabora la asociación. En el equipo 
de la Universidad se trabaja desde lo que se llama 
‘aprendizaje-servicio’, es decir, los estudiantes ponen lo 
que aprenden al servicio de quien lo necesita, y también 
al revés, hacen que dar respuesta a una demanda les 
sirva para aprender. En otras palabras, se hace partici-
pación en doble sentido, los estudiantes también son 
partícipes de la definición de propuestas de mejora 
para el barrio.

1.1 Assistents

A la primera sessió de participació van assistir 59 
persones on trobàvem gent de l’Associació de veïns de 
Nostra Llar, altres ciutadans del barri i un tècnic repre-
sentant de l’Ajuntament de Sabadell.

1.2 Ubicació i dia

La primera sessió de participació va tenir lloc el Diven-
dres dia 16 de març del 2018 en el local que utilitza 
l’Associació de Veïns de Nostra Llar, ubicat en el recinte 
de l’antiga piscina i pistes esportives del barri. L’esde-
veniment va tenir una duració de dues hores, de 18:00 a 
20:00, seguit per un pica-pica informal amb els veïns.

Després d’una breu presentació per part dels membres 
de l’Associació de Veïns de Nostra Llar, dos estudiants 
de l’escola d’arquitectura es van encarregar de fer la in-
troducció de la sessió, explicant als veïns a que respon 
el procés de participació i quins són els seus objectius i 
metodologia, que s’exposaran a continuació.

1.3 Contextualització

Els estudiants presents en la sessió eren un grup 
d’estudiants d’arquitectura, de l’Escola Tècnica Supe-
rior d’Arquitectura del Vallès, Universitat Politècnica de 
Catalunya. Tots ells es trobaven cursant el Màster Habi-
litant. Aquest es tracta de l’últim curs que els habilita per 
exercir com a arquitectes i que consisteix en la redac-
ció d’un projecte final de carrera on s’intenta fer una 
proposta amb el major grau de realitat possible, atenent 
tant a la seva conceptualització i viabilitat econòmica, 
com també tenint en compte la seva necessitat i l’encaix 
amb una demanada social real.

L’Associació de Nostra Llar va contactar amb la Uni-
versitat per que es fessin propostes en relació a l’àrea 
recreativa i aquests seguidament es van posar a la 
vegada en contacte amb l’Ajuntament de Sabadell 
amb qui també col·labora l’associació. En l’equip de la 
Universitat es treballa des del que es diu “aprenentat-
ge-servei”, és a dir, els estudiants posen el que apre-
nen al servei de qui ho necessita, i també al revés, fan 
que donar resposta a una demanda els hi serveixi per 
aprendre. En altres paraules, es fa participació en doble 
sentit, els estudiants també són participants de la defini-
ció de propostes de millora per al barri.

En la Universitat es treballarà al llarg del curs en la
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1. INTRODUCCIÓ

En la Universidad se trabajará a lo largo del curso en la 
definición de propuestas para tres ámbitos de trabajo 
concretos que se consideran interesantes e interrela-
cionados entre sí: el equipamiento y área recreativa, la 
vivienda a nivel de barrio, y el espacio público. Cada 
uno de ellos cuenta además con una forma diferente de
financiación: el equipamiento a través de la inversión 
pública del Ayuntamiento, la vivienda a través de po-
sibles particulares interesados, y el espacio público a 
través de los Presupuestos Participativos. 

De marzo de 2018 a junio de ese mismo año, se definen 
las propuestas para cada ámbito. Y de septiembre de 
2018 a enero de 2019 se trabaja en la definición ejecuti-
va del proyecto, lo que quiere decir, su máxima defi-
nición por si se diera el caso, se puedan construir. La 
construcción de los proyectos, en especial en el caso 
del área recreativa, dependerá de si hay acuerdo con la 
propuesta y soporte por parte del Ayuntamiento y de si 
los proyectos satisfacen las demandas vecinales. 

Durante la primavera del 2018 se realizarán encuentros 
una vez al mes para poder hacer un seguimiento de los 
proyectos que desde la universidad vayan desarrollan-
do. La primera sesión, que se describe en este caso 
y tuvo lugar el día dieciséis de marzo, se trata de una 
diagnosis, un análisis para identificar las necesidades 
en los tres ámbitos de trabajo establecidos anterior-
mente. La segunda será en abril y se presentarán las 
primeras propuestas donde los vecinos podrán hacer 
sus aportaciones. La tercera tendrá lugar en mayo para 
mostrar cómo avanzan las propuestas. Finalmente, se 
realizará una cuarta y última en junio o julio para que la 
Asociación y el Ayuntamiento puedan validar la docu-
mentación presentada por los estudiantes. De cada 
sesión se realizará un pequeño resumen para que sirva 
como seguimiento y difusión del proceso llevado a 
cabo.

1.4 Objetivos

La primera sesión, llamada de diagnosis, tiene como 
objetivo identificar las necesidades a ojos de los veci-
nos en cada uno de los ámbitos: el equipamiento re-
creativo, con la piscina, pistas y local de la asociación; 
la vivienda, incluyendo sus espacios comunitarios y la 
visión del barrio; y el espacio público, con los caminos, 
el patrimonio y las conexiones con el río. 

definició de propostes per a tres àmbits de treball 
concrets que es consideraran interessants i interrelacio-
nats entre si: l’equipament i l’àrea recreativa, l’habitatge 
a través de possibles particulars interessats, i l’espai 
públic a través dels Pressupostos Participatius.

Del març de 2018 a juny d’aquest mateix any, es definei-
xen les propostes per a cada àmbit. I de setembre de 
2018 a gener de 2019 es treballa en la definició execu-
tiva del projecte, el que vol dir, la seva màxima definició 
per si es donés el cas, es poguessin construir. La cons-
trucció dels projectes, es especial en el cas de l’àrea 
recreativa, dependrà de si hi ha acord amb la proposta 
i suport per part de l’Ajuntament i de si els projectes 
satisfan les demandes veïnals.

Durant la primavera del 2018 es realitzaran trobades un 
cop al mes per poder fer un seguiment dels projectes 
que des de la universitat es vagin desenvolupant. La 
primera sessió, que es descriu en aquest cas i va tenir 
lloc el dia setze de març, es tracta d’una diagnosis, un 
anàlisi per identificar les necessitats en els tres àmbits 
de treball establerts anteriorment. La segona serà a 
l’abril i es presentaran les primeres propostes on els 
veïns podran fer les seves aportacions. La tercera tindrà 
lloc al maig per mostrar com avancen les propostes. 
Finalment, es realitzarà una quarta i última al juny o juliol 
per a que l’Associació i l’Ajuntament puguin validar la 
documentació presentada per els estudiants. De cada 
sessió es realitzarà un petit resum per que serveixi com 
a seguiment i difusió del procés portat a terme.

1.4 Objectius

La primera sessió, anomenada de diagnosi, té com a 
objectiu identificar les necessitats a ulls dels veïns en 
cada un dels àmbits: l’equipament recreatiu, amb la pis-
cina, pistes i local de l’associació; l’habitatge, incloent 
els seus espais comunitaris i la visió del barri; i l’espai 
públic, amb els camins, el patrimoni i les connexions 
amb el riu.

1.5 Metodologia

La sessió va consistir en la realització de diferents 
dinàmiques o activitats per grups que es presentaran a 
continuació. Als assistents se’ls va dividir en tres grups, 
cada un dels quals va passar per les tres taules dife-
rents, on es treballaven els temes de zona recreativa, 
habitatge i territori amb diferent material gràfic, i amb la 
direcció dels diferents alumnes.
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1. INTRODUCCIÓ

1.5 Metodología

La sesión consistió en la realización de distintas dinámi-
cas o actividades por grupos que se presentarán a con-
tinuación. A los asistentes se les dividió en tres grupos, 
cada uno de los cuales pasó por tres mesas distintas 
donde se trabajaban los temas de zona recreativa, 
vivienda y territorio con distinto material gráfico, y con la 
dirección de distintos alumnos.
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2. DESENVOLUPAMENT CONTINGUTS

2.1 Espacio público

ACTIVIDAD DE ANÁLISIS FOTOGRÁFICO

OBJETIVO

En las mesas de Territorio hicimos dos actividades dife-
rentes. Una de ellas era el análisis de diferentes puntos 
del barrio por parte de los vecinos.
Con esta actividad queríamos, aparte de ver el punto 
de vista de la gente que realmente vive y hace uso de la 
zona, también hacerles tener una visión crítica de ella, 
que viesen qué opinaban los demás e intentar llegar 
conjuntamente a una conclusión.

MECÁNICA

Se enseñaban un seguido de fotografías escogidas por 
los alumnos de puntos con especial interés o puntos 
problemáticos del barrio y alrededores. Se pedía a 
los vecinos que escribieran las primeras ideas que les 
vinieran a la mente y las compartieran con el resto del 
grupo intentando crear un debate y ser así críticos con 
sus propias ideas y las de los demás.

RESULTADO

De la zona de la Bassa se dijo que les parecía un buen 
sitio y bonito pero que no la usaban normalmente.

Los perros en el barrio es uno de los temas más con-
flictivos, los excrementos no recogidos por los dueños 
son una gran preocupación. Se dijo que la mayoría de 
perros que hay paseando por el barrio son de gente 
ajena a éste y que no aceptan las críticas de los vecinos 
cuando se les dice de recoger los excrementos. Parece 
que la creación de un Pipi-can es la solución más acla-
mada por los vecinos ya que dicen que no hay suficien-
te con los que hay cerca del barrio. No ven mal el hecho 
de tener perros en el barrio, pero creen que sería bueno 
multar a los dueños que no actúan cívicamente.

El mal estado del muro perimetral del barrio fue otro ele-
mento comentado, hubo mucho descontento por parte 
de los vecinos que estaban todos de acuerdo en que 
le hacía falta una reparación. En ningún caso querían 
rehacerlo, simplemente mejorar el existente limpiándolo 
y arreglándolo.

La fotografía de la piscina fue en la que los vecinos se 
mostraron más sensibles. Los asistentes repetían pala-
bras como tristeza, lástima o recuerdos familiares

2.1 Espai públic

ACTIVITAT DE L’ANÀLISI FOTOGRÀFIC

OBJECTIU

En les taules de Territori vam fer dues activitats diferents. 
Una d’elles era l’anàlisi de diferents punts del barri per 
part del veïns.
Amb aquesta activitat volíem, apart de veure el punt de 
vista de la gent que realment viu i utilitza la zona, també 
fer-los tenir una visió crítica d’ella, que veiessin que 
opinaven els demés i intentar arribar conjuntament a 
una conclusió.

MECÀNICA

S’ensenyaven un seguit de fotografies escollides per els 
alumnes de punt amb un interès especial o punts pro-
blemàtics del barri i voltants. Es demanava als veïns que 
escriguessin les primeres idees que els hi vinguessin 
al cap i les compartissin amb la resta del grup intentant 
crear un debat i ser així crítics amb les seves pròpies 
idees i les dels demès.

RESULTAT

De la zona de la Bassa es va dir que els hi semblava un 
lloc maco però que no l’utilitzaven normalment.

Els gossos en el barri és un dels temes més conflictius, 
els excrements no recollits per els amos són una gran 
preocupació. Es va dir que la majoria dels gossos que 
hi ha passejant per el barri són de gent aliena a aquest 
i que no accepten les crítiques dels veïns quan se’ls hi 
diu que recullin els excrements. Sembla que la creació 
d’un Pipi-can és la solució més aclamada per els veïns 
ja que diuen que no hi ha suficient amb els que hi ha a 
prop del barri. No veuen malament el fet de tenir gossos 
al barri, però creuen que seria bo multar als amos que 
no actuen cívicament.

El mal estat del mur perimetral del barri va ser un altre 
element comentat, va haver molt descontent per part 
dels veïns que estaven tots d’acord en que li feia falta 
una reparació. En cap cas volien refer-lo, simplement 
millorar l’existent netejant-lo i arreglant-lo.

La fotografia de la piscina va ser en la que els veïns es 
van notar més sensibles. Els assistents repetien pa-
raules com tristesa, llàstima o records familiars quan 
recordaven els bons moments que havien viscut allà.
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cuando recordaban los buenos momentos que habían 
vivido allí. Veían un futuro en esa zona como un espacio 
verde, de convivencia y de cultura, se comentó la posi-
bilidad de crear un pequeño teatro.

El mirador hacia el Ripoll se marcó como una zona 
problemática por la falta de luz y su poco tránsito. 
Se nos explicó que era un espacio donde los jóvenes se 
reunían muchas noches y consumían.  También, debido 
a su inclinación topográfica, es un lugar donde se 
encuentran muchos desechos tirados desde lo alto 
del talud.

En la parte norte del barrio se encuentran unas escale-
ras que conectan el barrio con la zona deportiva conti-
gua al río. Su mal estado era la principal causa para que 
muchos vecinos no la utilizaran como medio de bajada, 
y los que lo hacían les parecía peligroso y que necesi-
taba mantenimiento. El agua y la fuerte pendiente eran 
los principales problemas según los vecinos. A pesar 
de esto, decían que era un lugar con gran uso no solo 
por la gente del barrio sino por gente de todo Sabadell 
como vía de paso hasta el río.

Los espacios libres entre casas en forma de pequeñas 
plazas les parecían muy bonitos y necesarios para el 
barrio, a pesar de comentarse la posibilidad de abrirlos 
o reducir la altura de las plantas actuales para hacerlos 
más accesibles.  Los vecinos se dividían entre los 
que querían abrirlas al barrio y los que querían 
conservarlas tal y como están actualmente.

Los huertos cercanos al río creaban un poco de des-
contento entre los asistentes, más que su uso, su esta-
do actual. Les parecían abandonados y poco cuidado a 
pesar de creer que era una buena idea ya que ayuda-
ban a muchas asociaciones y creaban comunidad.

El espacio libre contiguo a la iglesia les parecía 
una zona dejada y mal construida. Era una buena 
idea de cara a la escuela, pero necesitaría estar 
más cuidado.

La zona del río les recordaba a naturaleza y tranquili-
dad. Un bonito sitio para pasear y andar con los anima-
les. Se comentaba que se podría invertir en su entorno, 
que ya se había arreglado pero que quedaba mucho 
trabajo por hacer.

Veien un futur en aquesta zona com un espai verd, de 
convivència i de cultura, es va comentar la possibilitat 
de crear un petit teatre.

El mirador cap al Ripoll es va marcar com una 
zona problemàtica per la falta de llum i el seu poc 
trànsit. Se’ns va explicar que era un espai on els joves 
es reunien moltes nits i consumien. També, degut a la 
seva inclinació topogràfica, és un lloc on es troben 
moltes runes tirades des de la part alta del talús.

En la part del nord del barri es troben unes escales que 
connecten el barri amb la zona esportiva contigua al riu. 
El seu mal estat era la principal causa per la que molts 
veïns no la utilitzaven com a mitjà de baixada, i els que 
ho feien els hi semblava perillós i que necessitava man-
teniment. L’aigua i la forta pendent eren els principals 
problemes segons els veïns. Tot i això, deien que era un 
lloc amb gran ús no només per la gent del barri sinó per 
gent de tot Sabadell com a via de pas fins al riu.

Els espais lliures entre cases en forma de petites places 
els hi semblaven molt macos i necessaris per al barri, a 
pesar de comentar-se la possibilitat d’obrir-los o reduir 
l’alçada de les plantes actuals per fer-los més acces-
sibles. Els veïns es dividien entre els que volien 
obrir-les al barri i els que volien conservar-les tal i 
com estan actualment.

Els horts propers al riu creaven una mica de desconten-
tament entre els assistents, més que el seu ús, el seu 
estat actual. Els hi semblaven abandonats i poc cuidats 
tot i creure que era una bona idea ja que ajudaven a 
moltes associacions i creaven comunitat.

L’espai lliure contigu a l’església els hi semblava 
una zona deixada i mal construïda. Era una bona 
idea de cara a l’escola, però necessitaria estar més 
cuidat.

La zona del riu els hi recordava a la naturalesa i tran-
quil·litat. Un lloc maco per passejar i caminar amb els 
animals. Es comentava que es podria invertir en el seu 
entorn, que ja s’havia arreglat però quedava molta feina 
per fer.

2. DESENVOLUPAMENT CONTINGUTS
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ACTIVIDAD: EXPLICANOS TU DÍA A DÍA

OBJETIVOS

Los objetivos recaen en conocer el funcionamiento del 
barrio a nivel de movilidad, qué uso hacen sus habitan-
tes de los espacios públicos así como los recorridos 
que dibujan cotidianamente.

También nos interesa reconocer los espacios más 
valorados por ellos, detectar los problemas y estable-
cer unas prioridades y conocer las demandas de los 
vecinos. 

MECÁNICA

Se repartió a cada vecino un plano del barrio con su 
entorno más próximo y cuatro lápices de colores. Se 
les pidió que marcaran dónde se encontraba su casa y 
que a partir de ésta, con los diferentes colores, trazaran 
el recorrido que hacían diariamente para ir a trabajar 
o a hacer sus obligaciones, así como dónde iban a 
comprar, señalando siempre el vehículo que usaban en 
cada situación. Seguidamente consultábamos qué acti-
vidades hacían de ocio dentro del barrio y qué recorrido 
hacían al pasear. 

Finalmente engancharon pegatinas rojar en los pun-
tos críticos y verdes en los puntos más valorados y de 
interés, explicando el por qué. (Ver plano en el apartado 
de imágenes).

CONCLUSIÓN 

Pudimos trazar un plano de flujos de movimiento 
del barrio donde se reflejaba la jerarquización de 
las diferentes vías. Detectamos un gran flujo de 
personas recorriendo la Calle de Biella para evitar 
pasar por el Paseo Gaudí, así como la utilización 
de las escaleras que llevan al barrio de Sol i Pa-
drís. 

La Avenida de Egara es el eje vertebrador del 
barrio. Los espacios más valorados son el par-
que, los areneros, el área recreativa y los caminos 
perimetrales, estos últimos ya con una demanda 
presente para hacer un paseo continuo por el perí-
metro del barrio. 

ACTIVITAT: EXPLICA’NS EL TEU DIA A DIA

OBJECTIU

Els objectius recauen en conèixer el funcionament del 
barri a nivell de mobilitat, quin ús fan els seus habitants 
dels espais públics així com els recorreguts que dibui-
xen quotidianament.

També ens interessa reconèixer els espais més valorats 
pels habitants, detectar problemes i establir-ne unes 
prioritats i conèixer les demandes dels veïns.

MECÀNICA

Es va repartir a cada veí un plànol del barri amb el seu 
entorn més pròxim i 4 llapis de colors. Se’ls va dema-
nar que marquessin on estava casa seva i que a partir 
d’aquesta amb els diferents colors tracessin el recorre-
gut que feien diàriament per anar a treballar o a fer les 
seves obligacions, així com on anaven a fer la compra, 
tot senyalitzant el vehicle que utilitzaven en cada cas. 
Tot seguit consultàvem què feien per passar-ho bé dins 
del barri i quin recorregut feien al passejar. 

Finalment van enganxar gomets vermells als punts crí-
tics i verds als punts d’interès, explicant-ne el per què. 
(Veure plànol a l’apartat d’imatges).

CONCLUSIÓ

Vam poder traçar un plànol de fluxos del barri, on 
s’hi reflecteix la jerarquització de vies. Vam detec-
tar un gran flux de persones recorrent el carrer de 
Biella per tal d’evitar passar pel passeig Gaudí, així 
com la utilització de les escales cap al barri de Sol 
i Padrís.

L’avinguda d’Egara és l’eix vertebrador del barri. 
Els espais més valorats són el parc, els sorrals, 
l’àrea recreativa i els camins perimetrals, on hi ha 
la demanda de poder fer un passeig continu pel 
perímetre del barri.

2. DESENVOLUPAMENT CONTINGUTS
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2.2 Vivienda

Para este primer encuentro des del grupo de hábitat 
hemos querido tratar aquellos temas que detectamos, 
desde nuestras visitas, que provocan diversidad de 
opiniones entre vecinos, para poder tener una discusión 
con opiniones variadas, entender la visión de los usua-
rios des de dentro del barrio y ver hasta qué punto es-
tán abiertos a que haya cambios dentro de su entorno.

En primer lugar, hemos visto imprescindible entender la 
relación de las viviendas con la calle y entre ellos, esto 
nos ha llevado a hablar de rejas, los jardines y la calle. 
Por otro lado, en relación con la calle y los jardines, 
hemos creído importante ver cuál es el papel del coche 
dentro del barrio, ya que en muchos casos los usuarios 
se han hecho párquines al jardín o aparcan en la calle 
delante de su casa. Por último, en vista de que hay 
quejas sobre el funcionamiento energético de las casas 
creíamos necesario ver qué tipo de intervenciones están 
dispuestos a hacer dentro de su casa.

Para hablar de todos estos temas se propuso el uso de 
fotografías; dos fotografías para cada tema que con-
trapusiesen como es ahora el barrio, o como lo vemos 
ahora nosotros, y como proponemos que puede ser. 
De esta manera cada usuario se tiene que posicionar 
con una de ellas i argumentar porqué está de acuerdo, 
así se genera un debate entre los usuarios que están 
de acuerdo y los que no. A continuación, después del 
debate generado, los hacíamos puntuar-las, cual les 
había gustado más y les gustaría ver dentro del barrio, 
y cuales no plantean en ningún caso. La finalidad de 
esta última actividad era extraer cual es la opinión final 
después del debate generado a partir de las fotografías 
iniciales. Finalmente, para poder saber datos más pre-
cisos sobre cada usuario planeamos una encuesta que 
contestaron al final de la actividad.

Después del encuentro que tuvimos el viernes 16 he-
mos extraído las siguientes conclusiones, que hemos 
dividido según las actividades que se llevaron a cabo:

• A las actividades 1 y 2, como ya hemos explicado 
Antes, surgen muchos debates diferentes, que 
hemos resumido según los ámbitos que abastan 
dentro del barrio:

1. Jardín

Dentro de la temática del jardín surgieron dos discusio-

2.2 Habitatge

Per aquesta primera trobada des del grup d’hàbitat hem 
volgut tractar aquells temes que detectem, des de les 
nostres visites, que provoquen diversitat d’opinions en-
tre els veïns, per poder tenir una discussió amb opinions 
variades, entendre la visió dels usuaris des de dins del 
barri i veure fins a quin punt estan oberts a  que hi hagin 
canvis dins del seu entorn. 

En primer lloc hem vist imprescindible entendre la re-
lació dels habitatges amb el carrer i entre ells, això ens 
ha portat a parlar de les tanques, els jardins i el carrer. 
D’altra banda en relació amb el carrer i els jardins, hem 
cregut important veure quin és el paper del cotxe dins 
del barri, ja que en molts casos els usuaris s’han fet 
pàrquings al jardí o aparquen al carrer davant de casa 
seva. Per últim en vista de que hi ha queixes sobre el 
funcionament energètic de les cases crèiem necessari 
veure quin tipus d’intervencions estan disposats a fer 
dins de casa seva.

Per parlar de tots aquests temes es va proposar l’ús de 
fotografies; dues fotografies per cada tema que contra-
posen com és ara el barri, o com el veiem nosaltres ara, 
i com proposem que pot ser. D’aquesta manera cada 
usuari s’ha de posicionar amb una d’elles i argumentar 
perquè hi està d’acord, així es genera un debat entre els 
usuaris que hi estan d’acord i els que no. A continuació, 
després del debat generat, els les fèiem puntuar; quina 
els havia agradat més i els agradaria veure dins del 
barri, i quines no es plantegen en cap cas. La finalitat 
d’aquesta última activitat, era extreure’n és quina és la 
opinió final després del debat generat a partir de les fo-
tografies inicials. Finalment per poder saber dades més 
precises sobre cada usuari vam plantejar una enquesta 
que van contestar al final de l’activitat.

Després de la trobada que vam tenir el divendres 16 
n’hem extret les següents conclusions, que hem dividit 
segons les activitats que es van dur a terme.

• A les activitats 1 i 2, com ja hem explicat abans, 
sorgeixen molts debats diferents, que hem resumit 
segons els àmbits que abasten dins del barri:

1. Jardí 

Dins de la temàtica del jardí sorgeixen dues discussi-
ons, per començar està el tema de la tanca i a continua-
ció la dels espais compartits. Ens expliquen que 
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nes, para empezar, está el tema de la reja y a continua-
ción de la de los espacios compartidos. Nos explican 
que anteriormente las rejas estaban compuestas por 
unos arbustos de una altura bastante baja, que separa-
ban los espacios, pero permitían el paso entre parcelas. 
Con el paso del tiempo los usuarios han construido re-
jas más altas, que en algunos casos hacen que la calle 
no tenga relación visual con los jardines, ni entre ellos.

En este caso salen 3 perfiles de opinión, la primera es la 
de la gente de más edad del barrio, para ellos el hecho 
de tener una reja más alta les da seguridad de cara a 
robos, y a más valoran que gracias a ella el espacio del 
jardín es un espacio más individual, más en relación 
con la casa y no tanto con la calle. A continuación, hay 
los usuarios de menos edad que los anteriores, que no 
ven mal el hecho de tener una reja más baja, tenien-
do así más espacio de relación entre vecinos y de los 
vecinos con la calle, pero siempre conservando una 
pequeña parte del jardín más privada. Finalmente en-
contramos aquellos que tienen animales, que defienden 
la necesidad de tener las rejas altas para evitar que se 
escapen o vayan a las parcelas vecinas, de manera que 
ven difícil el espacio comunitario entre vecinos.

Finalmente, por lo que hace el aspecto de los jardines, 
hemos visto que en muchos casos anteriormente eran 
espacios mucho más verdes y poco a poco todo el 
mundo se lo haya ido pavimentando. Al sacar el tema 
en general se ha comentado que prefieren espa-
cios más verdes pero por falta de tiempo no los 
puedes mantener, eso ha hecho que finalmente 
todo el mundo lo haya pavimentado. A pesar de 
eso están abiertos a nuevas ideas para mejorar 
los espacios de los jardines y en algunos casos se 
plantearían el hecho de tener pequeños huertos, 
en un pequeño espacio del jardín.

2. Calle

A partir de las diversas visitas que hemos hecho al 
barrio hemos visto que en general las calles son poco 
conocidas y en nuestra opinión no dan pie a la relación 
entre los vecinos, ya que en muchos casos son calles 
más bien estrechas con rejas altas que no dejan que las 
casa se relacionen con la calle. Por esta razón quisimos 
ver de qué manera los usuarios se relacionaban con 
la calle, y si creían que las calles, tal como eran ahora, 
tenían que sufrir algún cambio para dar pie a tener más 
relación con los vecinos. En este caso hay un gran 
consenso de opinión, todos aceptan que sus calles 
no parezcan muy concurridas y tienen poca rela-
ción con la vivienda, pero que, a pesar de eso, en

anteriorment les tanques estaven composades per uns 
arbustos d’una alçada bastant baixa, que separaven 
els espais però permetien el pas entre parcel·les. Amb 
el pas del temps els usuaris han construït tanques més 
altes, que en alguns casos fan que el carrer no tingui 
relació visual amb els jardins, ni entre els jardins.

En aquest cas surten 3 perfils d’opinió, la primera és la 
de la gent de més edat del barri, per a ells el fet de tenir 
una tanca més alta els dóna seguretat de cara a roba-
toris, i a més valoren que gràcies a ella l’espai del jardí 
és un espai més individual, més en relació amb la casa i 
no tant amb el carrer. A continuació hi ha els usuaris de 
menys edat que els anteriors,  que no veuen malament 
el fet de tenir una tanca més baixa, tenint així més es-
pais de relació entre els veïns i dels veïns amb el carrer, 
però sempre conservant una petita part del jardí més 
privada. Finalment trobem aquells que tenen animals, 
que defensen la necessitat de tenir les tanques altes per 
evitar que s’escapin o vagin a les parcel·les veïnes, de 
manera que veuen difícil l’espai compartit entre veïns.

Finalment pel que és l’aspecte dels jardins, ens hem vist 
que en molts cassos anteriorment eren espais molt més 
verds i poc a poc s’han anat pavimentant tots. En treure 
el tema en general s’ha comentat que prefereixen 
espais més verds però per falta de temps no els 
poden mantenir, això ha fet que finalment tothom 
se l’hagi anat pavimentant. Tot i així estan oberts a 
noves idees per millorar els espais dels jardins i en 
alguns cassos es plantejarien el fet de tenir petits 
horts, en un petit espai del jardí.

2. Carrer 

A partir de les diverses visites que hem fet al barri hem 
vist que en general els carrers són poc concorreguts 
i en la nostra opinió no donen peu a la relació entre 
els veïns, ja que en molts casos són carrers més aviat 
estrets amb tanques altes que no deixen que les cases 
es relacionin amb el carrer. Per aquesta raó vam voler 
veure de quina manera els usuaris es relacionaven amb 
el carrer, i si creien que els carrers, tal i com eren ara, 
havien de patir algun canvi per donar lloc a tenir més 
relació amb els veïns. En aquest cas hi ha un gran 
consens d’opinió, tots accepten que els seus car-
rers no semblen gaire concorreguts i tenen poca 
relació amb l’habitatge, però que tot i així, en ells 
hi ha molta relació amb els veïns i hi fan bastanta 
vida. D’altra banda sí que veuen bé el fet de tenir més 
espais per seure i estar fora de casa, sobretot en el cas 
de la gent gran que necessiten sortir i estar una mica al
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 ellos hay mucha relación entre vecinos y en ellos 
hacen bastante vida.  Por otro lado, sí que ven bien 
el hecho de tener más espacios para sentarse y estar 
fuera de casa, sobretodo en el caso de la gente de ma-
yor edad que necesitan salir y estar un poco al sol para 
absorber vitamina D.

3. Vivienda

Entrando dentro de la vivienda hemos creído imprescin-
dible sacar varios temas, el primero es el de la energía, 
a continuación, la iluminación junto con la ventilación y 
finalmente los espacios vacíos de las viviendas, surgi-
dos de los cambios dentro de las familias con el paso 
del tiempo.

Por lo que conlleva el tema energético todos los 
vecinos están de acuerdo en que sus viviendas no 
funcionan bien energéticamente, en general pasan 
frio en invierno y calor en verano. En consecuen-
cia, algunos usuarios se quejan de las facturas del 
gas y la electricidad, de manera que están muy 
abiertos a intervenir para mejorar las casas ener-
géticamente, a pesar de que es imprescindible ha-
cer-lo por fases ya que no disponen de capital para 
una fuerte inversión de golpe, se trataría más bien 
de pequeñas inversiones separadas en el tiempo.

Por otro lado, para un mejor aprovechamiento energéti-
co de la vivienda les propusimos ocupar esos espacios 
que ahora están vacíos dentro de su casa, sobretodo 
en el caso de la gente mayor que ya no puede subir a 
la primera planta. En este caso, a pesar de pensar que 
tiene muchas ventajas, no lo harían en su casa, sobre-
todo la gente de mayor edad, que es quien en nuestra 
opinión se podría beneficiar más de esta idea.

Finalmente hemos querido hablar de lo que las refor-
mas que han hecho ha provocado en las casas. En 
muchos casos las ampliaciones han comporta-
do una falta de ventilación cruzada dentro de la 
vivienda y la falta de iluminación en sus estancias. 
La gran mayoría están de acuerdo con que esto 
es cierto, pero para ellos es más importante cubrir 
las necesidades de espacio que tienen, a pesar de 
que valoran el hecho de tener espacios más ilumi-
nados; en algunos casos previnieron la colocación 
de claraboyas para tener una buena iluminación 
dentro de los nuevos espacios.

En algunos casos ya no tienen esta necesidad de es-
pacio, ya que sus hijos se han ido de casa y dicen que 
ahora les sobra el espacio, a pesar de eso siguen 

sol per absorbir vitamina D.

3. Habitatge

Entrant dins l’habitatge hem cregut imprescindible 
treure diversos temes, el primer és el de l’energia, a 
continuació la il·luminació juntament amb la ventilació i 
finalment els espais buits dels habitatges, sorgits dels 
canvis dins les famílies amb el pas del temps.

Pel que fa el tema energètic tots els veïns estan 
d’acord que els seus habitatges no funcionen bé 
energèticament, en general passen fred a l’hivern i 
calor a l’estiu. En conseqüència alguns usuaris es 
queixen de les factures del gas i l’electricitat, de 
manera que estan molt oberts a intervenir-hi per 
millorar-les energèticament tot i que és imprescin-
dible fer-ho per fases ja que no disposen de capital 
per fer una forta inversió de cop, es tractaria més 
aviat de petites inversions separades en el temps.

D’altra banda, per un major aprofitament energètic de 
l’habitatge els vam proposar ocupar aquells espais que 
ara estan buits dins de casa seva, sobretot en el cas 
de la gent gran que ja no pot pujar a la primera planta. 
En aquest cas tot i que creuen que té molt bons avan-
tatges, no ho farien a casa seva, sobretot la gent gran, 
que és qui en la nostra opinió es podria beneficiar més 
d’aquesta idea.

Finalment hem volgut parlar del que les reformes que 
han fet ha provocat en les cases. En molts casos les 
ampliacions han donat lloc la manca de ventilació 
creuada dins l’habitatge i la falta d’il·luminació en 
les seves estances. La gran majoria estan d’acord 
que això és cert, però per ells és més important 
cobrir les necessitats d’espai que tenen, tot i 
que valoren el fet de tenir espais més il·luminats; 
en alguns casos van preveure la col·locació de 
claraboies per tenir una bona il·luminació dins els 
nous espais.

En alguns casos ja no tenen aquesta necessitat d’espai, 
ja que els seus fills han marxat de casa i diuen que ara 
els sobra l’espai, tot i que segueixen conservant aques-
tes ampliacions però amb altres usos; aquests usuaris 
són els que estan, en aquest cas, més oberts al canvi.

• Enquesta

Com que l’enquesta dóna dades molt exactes i diferents 
per cada usuari comentarem aquelles, coses que no 
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conservando estas ampliaciones, pero con otros usos; 
estos usuarios son los que están, en este caso, más 
abiertos al cambio.

• Encuesta 

Como la encuesta da datos muy exactos y diferentes 
para cada usuario comentaremos aquellas cosas que 
no han salido con anterioridad y que vemos que se 
repiten en diversos casos.

Para empezar, vemos que hay bastante gente 
abierta a hacer reformas en su casa para mejo-
rar-la energéticamente, sobre todo para introducir 
el funcionamiento de energías renovables. Vemos 
que en algunos casos ya se están haciendo actuacio-
nes en este sentido, en general, mejorando el aisla-
miento de las viviendas o dando una mejor iluminación 
poniendo claraboyas. Se destaca que como más nue-
vas son las reformas, mejor hechas están y más tienen 
en cuenta la calidad del espacio dentro de la vivienda.

Por último, vemos como a pesar de que mucha gente 
aparca dentro de su casa, está bastante equilibrado 
con la cantidad de gente que aparca en la calle, vemos 
que esto es debido a que en muchos casos los pár-
quines que tienen son muy viejos y son para coches 
pequeños, a diferencia de ahora que se utilizan coches 
más grandes, de manera que tienen que aparcar en la 
calle.

Como valoración final, estamos bastante contentos con 
los resultados finales, a pesar de que como éramos 
muchos se hizo muy difícil escuchar todas las opiniones 
que fueron surgiendo durante el encuentro. También por 
nuestro lenguaje, creemos que tenemos que explicar 
mejor algunos conceptos que nosotros como arquitec-
tos tenemos muy claros, pero hemos visto que han ge-
nerado confusión, sobretodo en el caso de las encues-
tas. A pesar de eso estamos muy contentos, sobre todo 
por la cantidad de gente que vino y la disposición a la 
discusión y a explicar sus opiniones dentro del barrio.

han sortit amb anterioritat i que veiem que es repeteixen 
en diversos casos.

Per començar veiem que hi ha bastanta gent 
oberta a fer reformes a casa seva per millorar-la 
energèticament, sobretot per introduir-hi el funcio-
nament d’energies renovables. Veiem que en alguns 
casos ja s’estan fent actuacions en aquest sentit, en 
general, millorant l’aïllament dels habitatges o donant 
una millor il·luminació posant claraboies. Se’n destaca 
que com més noves són les reformes més ben fetes 
estan i més tenen en compte la qualitat de l’espai dins 
l’habitatge.

Per últim veiem com tot i que molta gent aparca dins de 
casa seva està bastant equilibrat amb la quantitat de 
gent que aparca al carrer, creiem que això és degut a 
que en molts casos els pàrquings que tenen són molt 
antics i són per cotxes petits, a diferència d’ara que 
s’utilitzen cotxes més grans, de manera que han d’apar-
car al carrer.

Com a valoració final, estem bastant contents amb els 
resultats finals, tot i que com que érem molts es va fer 
difícil sentir totes les opinions que van anar sorgint du-
rant la trobada. També pel que fa el nostre llenguatge, 
creiem que hem d’explicar millor alguns conceptes que 
nosaltres com a arquitectes tenim molt clars, però hem 
vist que han generat confusió, sobretot en el cas de les 
enquestes. Tot i així estem molt contents, sobretot per la 
quantitat de gent que va venir i la disposició a la discus-
sió i a explicar les seves opinions dins del barri.
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2.3 Zona recreativa

En la mesa destinada a trabajar sobre el espacio del 
equipamiento recreativo, nos planteamos hacer una 
serie de actividades que nos permitiesen tanto discutir 
sobre su uso futuro, como la conservación y mejor de 
los espacios, o incluso los límites entro lo público y lo 
privado en el futuro equipamiento.

ACTIVIDAD DE LA ENCUESTA

La primera actividad tenía el objetivo de sondear a los 
vecinos sobre qué uso tenía que tener el futuro equipa-
miento y a qué grupo de edad tenía que ir dirigido.

A través de una encuesta, en la primera cara se le 
preguntaba: ¿A qué grupo de edad crees que tiene que 
estar destinado este equipamiento? Y en una segunda 
pregunta: ¿A qué tipo de uso crees que tiene que estar 
destinado este equipamiento? Las opciones podían 
ordenarse por orden de importancia del 1 al 4, donde 
se podía repetir las cifras o dejar una casilla en blanco 
si no se consideraba importante.

A la primera pregunta el resultado fue: 23 niños, 19 
gente de mayor edad, 18 jóvenes, 18 adultos. La poca 
diferencia de votos entre las diferentes opciones y los 
debates que se tuvieron, ponen de relieve que el equi-
pamiento siempre ha sido un punto de encuentro fami-
liar, donde tanto pequeños como grandes han tenido su 
espacio de actividades conjuntas o en paralelo.

A la segunda pregunta, el resultado fue: 32 Cultural, 
29 Deportivo, 28 Salud, 26 Formativo y 25 Lúdico. De 
nuevo, la poca diferencia de votos se debe al carácter 
polivalente que ha tenido siempre el equipamiento. Más 
allá de su uso deportivo, el colectivo ha sabido dar cabi-
da a las diferentes necesidades del barrio, sea como 
espacio para la fiesta mayor, donde hacer clases y 
actividades para los vecinos o ser cedido a particulares 
para poder organizar eventos puntuales.
 
En la cara de detrás se planteaba una encuesta donde 
se preguntaba qué actividades realizan los usuarios del 
barrio, si les gustaría practicarlas en el equipamiento y 
dónde las practican en la actualidad. Podemos ver los 
resultados ordenados de mayor a menor en función 
de la demanda, donde el primer número expresa la 
demanda y el segundo los usuarios que realizan dichas 
actividades de las 32 encuestas que se realizaron.

Talleres fisicodeportivos (Yoga, Tonificación..) 26/6

2.3 Zona recreativa

En la taula destinada a treballar sobre l’espai de l’equi-
pament recreatiu, vàrem plantejar-nos fer un seguit 
d’activitats que ens permetessin tant discutir sobre el 
seu ús futur, com la conservació i millora dels espais, 
o inclús els límits entre el públic i el privat en el futur 
equipament.

ACTIVITAT DE L’ENQUESTA

La primera activitat tenia l’objectiu de sondejar als veïns 
sobre quin ús havia de tenir el futur equipament i a quin 
grup d’edat havia d’anar dirigit.

A traves d’una enquesta, en la primera cara se’ls pre-
guntava: A quin grup d’edat creus que s’ha de destinar 
aquest equipament? i en una segona pregunta: A quin 
tipus d’ús creus que s’ha de destinar aquest equipa-
ment?. Les opcions podien ser ordenades per ordre 
d’importància del 1 al 4, on es podien repetir els xifres o 
deixar una casella en blanc si no la considera important.

A la primera pregunta el Resultat va ser: 23 Infants, 19 
Gent gran, 18 Joves i 18 Adults. La poca diferència de 
vots entre les diferents opcions i els debats que es van 
tenir, posen de relleu que l’equipament sempre ha estat 
un punt de trobada familiar, on tant petits i grans hi ha 
tingut el seu espai en activitats conjuntes o en paral·lel.
 
A la segona pregunta el Resultat va ser: 32 Cultural, 29 
Esportiu, 28 Salud, 26 Formatiu i 25 Lúdic. De nou, la 
poca diferencia de vots, es deu al caràcter polivalent 
que ha tingut sempre l’equipament. Més enllà del seu 
ús esportiu, el col·lectiu ha sabut donar cabuda a les 
diferents necessitats del barri, sigui com a espai de la 
festa major, on fer classes i activitats per als veïns o ser 
cedit a particulars per a poder-hi organitzar esdeveni-
ments puntuals.   

A la cara del darrera es plantejava una enquesta on 
es preguntava quines activitats realitzen els usuaris al 
barri, si els agradaria practicar-les a l’equipament i a on 
les practiquen actualment. Podem veure els resultats 
ordenats de major a menor en nombre de demanda on 
el primer nombre expressa la demanda i el segon els 
usuaris que ho realitzen actualment de les 32 enquestes 
que es van realitzar.

Tallers fisicoesportius (Yoga, Tonificació..)  26/6

Esports aquàtics (Piscina)   22/10
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Deportes acuáticos (Piscina)   22/10

Actos fiesta Mayor    21/4

Deportes de pista    17/2

Música en vivo     15/5

Cine      13/3

Teatro en vivo     13/1

Cafetería     13/1

Biblioteca     12

Actividades de gimnasio    11/1

Casal para gente de mayor edad   11/2

Visitas culturales     10/1

Talleres Musicales    10/1

Talleres sobre nuevas tecnologías  10/1

Actividades de cultura popular   10

Mobiliario urbano para fisioterapia / movilidad 10

Huertos Urbanos    10/2

Talleres de danza    9/1

Alquiler de espacios    9/7

Talleres de fotografía y audiovisuales  8/2

Talleres gastronómicos    7/2

Clases de idiomas    7/1

Exposiciones     6

Talleres de bellas artes    6

Clases de música y canto   6

Actividades de escalada    6

Talleres de humanidades    5

Centro de recursos para asociaciones  5/1

Actes festa Major    21/4

Esports de pista     17/2

Música en viu     15/5

Cinema      13/3

Teatre en viu     13/1

Cafeteria     13/1

Biblioteca     12

Activitats de gimnàs    11/1

Casal per a la gent gran    11/2

Visites culturals     10/1

Tallers Musicals     10/1

Tallers sobre noves tecnologies   10/1

Activitats de cultura popular   10

Mobiliari urbà per a fisioteràpia / mobilitat  10

Horts Urbans     10/2

Tallers de dansa     9/1

Lloguer d’espais     9/7

Tallers de fotografia i audiovisuals  8/2

Tallers gastronòmics    7/2

Classes d’idiomes    7/1

Exposicions     6

Tallers de belles arts    6

Classes de música i cant   6

Activitats d’escalada    5

Tallers d’humanitats    5/1

Centro de recursos para associacions  5/1

Concursos     4/1
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Concursos     4/1

Punto de información juvenil   3/1

Casal infantil     3/1

Salas de estudio (noches)   2/1

Bucs de ensayo     0/2

Viendo los resultados de la taula y los debates paralelos 
que han tenido, podemos constatar que los vecinos 
quieren mantener el carácter polivalente del espacio 
y recuperar el dinamismo deportivo que tenía en el 
pasado.

Como podemos ver, las actividades más demanda-
das son las que actualmente ya se están llevando 
a cabo o que más se parecen. Algunas de manera 
puntual, como la fiesta mayor, “calçotades” u otros 
eventos vecinales, o algunas otras que se hacen 
semanalmente como clases de baile, country o 
gimnasio. Por otro lado también hay una clara de-
manda de recuperar las pistas para poder realizar 
deportes en equipo y revitalizar la actividad depor-
tiva.

Podemos concluir que los vecinos no tienen ningu-
na carencia a nivel de equipamientos que nos lleve 
a replantear el uso del equipamiento. Este debe 
mantenerse como un espacio de encuentro, donde 
personas de cualquier edad puedan compartir 
actividades y espacios para tejer comunidad y una 
pertenencia al barrio.

ACTIVIDAD DE FOTOGRAFÍAS CON POST-ITS

Se planteó generar un debate con diferentes fotogra-
fías de las instalaciones del área recreativa, tanto del 
pasado como del presente, para así poder generar un 
debate sobre el futuro de este espacio.

La imagen elegida para representar el pasado nos 
muestra como era el espacio de la piscina en funciona-
miento hace unos cuantos años. Propusimos que toda 
persona en la mesa que quisiera expresar su opinión 
lo pudiera hacer mediante un pequeño mensaje post-it 
enganchado debajo de la foto.

Nos sirvió para conocer de primera mano experiencias 
reales. Más de una persona admitió haber aprendido a 
nadar en la piscina y a otros les costaba reprimir las

Punt d’informació juvenil    3/1

Casal infantil     3/1

Sales d’estudi (nits)    2/1

Bucs d’assaig     0/2

Veient els resultats de la taula i els debats paral·lels que 
han tingut, podem constatar que els veïns volen mante-
nir el caràcter polivalent de l’espai i recuperar el dina-
misme esportiu que tenia en el passat.
 
Com podem veure les activitats més demandades 
són les que actualment ja s’estan duent a terme o 
més s’hi assemblen. Algunes de manera puntual, 
com la festa major, calçotades o d’altres esdeveni-
ments veïnals, o d’altres com les classes de dansa, 
country o gimnàs que es fan setmanalment.  Per 
altre banda també hi ha una clara demanda de 
recuperar les pistes per a realitzar-hi esports en 
equip i revitalitzar l’activitat esportiva.
 
Podem concloure què els veïns no tenen cap gran 
mancança a nivell d’equipaments què ens porti a 
replantejar l’ús de l’equipament. Aquest s’ha de 
mantenir com a espai de trobada, on persones de 
qualsevol edat puguin compartir activitats i espais 
per a  teixir comunitat i una pertinença al barri.

ACTIVITAT DE FOTOGRAFIES AMB POST-ITS

Es va plantejar generar un debat amb diferents foto-
grafies de les instal·lacions de l’àrea recreativa, tant del 
passat com del present, per tal de generar un debat 
sobre el futur d’aquest espai.

La imatge triada per a representar el passat, ens 
mostrava l’espai de la piscina fa força anys en funcio-
nament. Vam proposar que tota aquella persona a la 
taula que volgués expressar la seva opinió, ho pogués 
fer mitjançant un petit missatge post-it enganxat sota la 
foto.

Ens va servir per conèixer de primera mà experiències 
reals. Més d’una persona va admetre haver après a 
nadar en la piscina i d’altres els costava reprimir llà-
grimes de nostàlgia. Molts veïns reivindiquen que la 
piscina torni a omplir-se, però parlant amb ells, ens hem 
adonat que el que més troben a faltar els veïns, es el pol 
d’atracció que generava aquest espai d’ús col·lectiu i no 
pas el fet de banyar-se.
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 lágrimas de nostalgia. Muchos vecinos reivindican que 
la piscina vuelva a llenarse pero, hablando con ellos, 
nos hemos dado cuenta que lo que más echan de 
menos los vecinos es el polo de atracción que genera-
ba este espacio de uso colectivo y no tanto el hecho de 
bañarse.

Las imágenes del presente eran diversas y ofrecían 
diversas miradas a diferentes espacios, como por 
ejemplo las gradas, el pabellón de la asociación de 
vecinos como también la famosa piscina, entre otros. 
Para esta actividad fue necesario escribir un mensaje en 
post-its de colores, imitando un semáforo. Cada color 
estaba asociado a una acción de mejora (verde), de 
mantenimiento (naranja) o bien de descarte (rojo). No 
era suficiente escoger un color, sino justificar la decisión 
con el resto de la mesa.

Esta actividad nos ayudó a descubrir las necesidades 
presentes de los usuarios, y también permitió el debate 
de diversas hipótesis de futuros usos para este espacio, 
con la mayor aceptación.

Una de los principales miedos de los vecinos con la 
abertura de este espacio, que entienden como suyo, 
es la sensación de inseguridad, que está presente en 
todo el barrio. Por lo tanto, ellos proponen que el nuevo 
espacio sea un recinto cerrado y con horario de uso 
regulado.

El ambiente de este espacio también tiene que ser 
claramente familiar, para mayores y pequeños, 
como se ha transformado con las diversas gene-
raciones de vecinos que se han apropiado de este 
espacio. La familiaridad del espacio se manifiesta 
con diversas propuestas de vecinos, como ahora 
el deseo de nuevos espacios de ocio, mesas de 
picnic, para tomar el sol, etc.

Muchos vecinos piensan que es una buena opor-
tunidad para encontrar nuevas propuestas de usos 
en las pistas, como en el espacio de petanca para 
la gente mayor, o diversos talleres para todas las 
edades que puedan aprovechar una eventual pues-
ta al día de la pista multideportiva.

Destacan, a más, el mal estado de las instalaciones i 
advierten de la presencia de uralita en los vestidores i 
pabellón. También sorprende como varios vecinos que 
reclaman más zonas verdes, ya sea a costa de sacri-
ficar espacios como la pista multideportiva o el tenis. 
Precisamente el barrio, dispone de mucha superficie 
libre i una densidad muy baja. Parece que todo i la

Les imatges del present, eren diverses i oferien diverses 
mirades a diferents espais, com ara les graderies, el 
pavelló de l’associació de veïns com també la famo-
sa piscina, entre d’altres. Per aquesta activitat va ser 
necessari escriure un missatge en post-its de colors, 
imitant a un semàfor. Cada color estava associat a una 
acció de millora (verd), de manteniment (taronja) o bé 
de descart (vermell). No n’hi havia prou amb triar un 
color, sinó justificar la tria amb la resta de la taula.

Aquesta activitat ens va ajudar a esbrinar les necessitats 
presents dels usuaris, com també permetre el debat de 
diverses hipòtesi d’usos futurs per aquest espai, amb 
major acceptació.

Una de les principals pors dels veïns amb l’obertura 
d’aquest espai, que senten seu, és la sensació d’in-
seguretat, que és present en tot el barri. Per tant ells 
proposen que el nou espai sigui un recinte tancat i amb 
un horari d’ús regulat.

L’ambient d’aquest espai també ha de ser clara-
ment familiar, per grans i petits, com s’ha esde-
vingut amb les diverses generacions de veïns que 
s’han fet seu aquest espai. La familiaritat d’aquest 
espai es manifesta amb diverses propostes dels 
veïns, com ara el desig de nous d’espais d’esbarjo, 
taules de pic-nic, per prendre el sòl, etc.

Molts veïns troben que és una bona oportunitat 
per trobar noves propostes d’usos en les pistes, 
com ara un espai de petanca per a la gent gran o 
diversos tallers per a totes les edats que puguin 
aprofitar un eventual posada al dia de la pista multi 
esportiva.

Destaquen, a més, el mal estat de les instal·lacions i 
adverteixen de la presència d’uralita en els vestidors i el 
pavelló.  També sobta com hi ha diversos veïns que re-
clamen més zones verdes, ja sigui a costa de sacrificar 
espais com ara la pista multi esports o el tenis. Preci-
sament el barri, disposa de molta superfície lliure i una 
densitat molt baixa. Sembla que tot i l’abundància de 
parcs, cap d’ells ja sigui per manca d’elements com del 
mal estat dels mateixos, genera una activitat col·lectiva i 
continuada per a tothom.

Un cop recopilat tants missatges, plens d’il·lusió i nos-
tàlgia, tenim clar que tenim un repte per davant i farem 
tot el possible per transformar peticions i sentiments en 
propostes de transformació transversals, integradors i a 
l’abast de tots els ciutadans.

2. DESENVOLUPAMENT CONTINGUTS



1ª Sessió de Participació: Diagnosi 19

abundancia de parques, ninguno de ellos, ya sea por 
la falta de elementos o por el mal estado de estos, 
genera una actividad colectiva i continuada para todo 
el mundo. Una vez recopilados tantos mensajes, llenos 
de ilusión y nostalgia, tenemos claro que tenemos un 
reto delante y haremos todo lo posible para transformar 
peticiones y sentimientos en propuestas de transforma-
ción trasversales, integradoras y al alcance de todos los 
ciudadanos.

CONCLUSIONES

Como resumen de los resultados obtenidos tanto en 
la actividad de la encuesta como en la actividad de las 
fotografías con los post-its, los participantes de la mesa 
opinan que se debería conservar la esencia del área 
recreativa y, a más, recuperar el ambiente familiar que 
había antiguamente.

En referencia al uso del futuro equipamiento, se 
concluye que el barrio no tiene ninguna carencia 
a nivel de equipamientos y que los vecinos tienen 
preferencia a que el espacio se mantenga como lu-
gar de encuentro para personas de todas las eda-
des, donde se llevan a cabo actividades sociales 
como por ejemplo la fiesta mayor o las reuniones 
de la asociación de vecinos. También se expresa el 
deseo de nuevos espacios de ocio y deportivos.

Para acabar se propuso que el espacio, que está 
destinado a ser un equipamiento público para toda 
la ciudad de Sabadell, disponga de accesos que 
estarán regulados con un horario por razones de 
seguridad. Cuando se propuso la idea de abrir 
más los accesos a el área recreativa, algunos de 
los participantes de la mesa expresaron su dispo-
sición mientras que otros aceptaban la propuesta 
siempre que estos accesos tuvieran un horario y a 
la noche se cerrara el recinto.

CONCLUSIONS

Com a resum dels resultats obtinguts tant a l’activitat de 
l’enquesta com a l’activitat de les fotografies amb post-
its, els participants de la taula opinen que s’hauria de 
conservar l’esència de l’àrea recreativa i, a més, recupe-
rar l’ambient  familiar que hi havia antigament. 

En referència a l’ús del futur equipament, es 
conclou que el barri no té cap mancança a nivell 
d’equipaments i que els veïns tenen preferència a 
que l’espai es mantingui com a lloc de trobada per 
a persones de totes les edats, on es duen a terme 
activitats socials com per exemple la festa major 
o les reunions de l’associació de veïns. També 
s’expressa el desig de nous espais d’esbarjo i 
esportius. 

Per acabar es va proposar que l’espai, que està 
destinat a ser un equipament públic per a tota la 
ciutat de Sabadell, disposi d’accessos que estaran 
regulats amb un horari per raons de seguretat. 
Quan es va proposar la idea d’obrir més acces-
sos a l’àrea recreativa, alguns dels participants 
de la taula van expressar la seva oposició mentre 
que d’altres acceptaven la proposta sempre que 
aquests accessos tinguessin un horari i a la nit es 
tanqués el recinte. 
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3.1 Preguntas finales

Hubo dos preguntas: la primera pedía conocer más 
detalladamente de dónde provenía el presupuesto del 
área recreativa y si podíamos contar con este dinero. 
Entre los alumnos y la representación de ayuntamiento 
aseguramos la fiabilidad del presupuesto y explicamos 
que habían sido cedidos por SOLVIA.

La segunda pregunta iba orientada a nuestra percep-
ción del taller de participación. Expusimos que nos 
era de gran ayuda toda la información obtenida para 
conocer más el barrio. Nos ha servido para orientar-nos 
de las prioridades y concienciar de las demandas y 
preocupaciones.

3.2 Conclusiones

El taller de diagnosis era necesario para asegurar que 
las propuestas que desarrollamos se ajustan a la reali-
dad y a las demandas del sitio.

Pedimos a los participantes si querían comprometer-se 
a formar parte de algún grupo de trabajo, que servirán 
para acompañar proyectos específicos. Mucha gente 
se apuntó, sobretodo en el ámbito del área recreativa, 
hecho que será de gran ayuda para conseguir proyec-
tos que respondan a necesidades concretas.

Ahora mismo no podemos saber si acabaremos entre 
todos los participantes escogiendo un proyecto o varios 
de cada ámbito por qué no sabemos aún que produ-
ciremos, pero eso será una cuestión que decidiremos 
conjuntamente con el Ayuntamiento y la Asociación 
cuando veamos los proyectos que hemos generado. En 
el caso de los proyectos del espacio público nos gus-
taría acabar escogiendo entre todos, un proyecto para 
presentar-lo a los presupuestos, hecho que podemos 
hacer en la próxima sesión o en la siguiente. En el caso 
de la vivienda sabemos que no cuentan con el finan-
ciamiento público, pero es una bruna oportunidad para 
rediseñar las ordenanzas existentes y establecer unas 
pautas para los propietarios que quieran emprender 
ampliaciones o renovaciones del hogar.

3.3 Próximo encuentro

Como los proyectos avanzan bastante rápido, para el 
próximo encuentro ya tendremos varias propuestas 
suficientemente maduras sobre la mesa para poder 
debatir-las conjuntamente. El próximo encuentro será el

3.1 Preguntes finals

Hi va haver dues preguntes: la primera demanava 
conèixer més detalladament d’on provenia el pres-
supost de l’àrea recreativa i si podíem comptar amb 
aquests diners. Entre els alumnes i la representació de 
l’ajuntament vam assegurar la fiabilitat del pressupost i 
vam explicar que havien estat cedits per SOLVIA.

La segona pregunta anava orientada a la nostra percep-
ció del taller de participació. Vam exposar que ens era 
de gran ajuda tota la informació obtinguda per conèi-
xer més el barri. Ens ha servit per orientar-nos de les 
prioritats i conscienciar-nos de les demandes i preocu-
pacions. 

3.2 Conclusions

El taller de diagnosi era necessari per assegurar que les 
propostes que desenvolupem s’ajusten a la realitat i a 
les demandes del lloc. 

Vam demanar als participants si volien comprometre’s 
a formar part d’algun grup de treball, que serviran per 
acompanyar projectes específics. Molta gent s’hi va 
apuntar, sobretot en l’àmbit de l’àrea recreativa, fet que 
serà de gran ajuda per aconseguir projectes que res-
ponguin a necessitats concretes. 

Ara per ara no podem saber si acabarem entre tots els 
participants triant un projecte o varis de cada àmbit 
perquè no sabem encara què produirem, però això serà 
una qüestió que decidirem conjuntament amb l’Ajun-
tament i l’Associació un cop veiem els projectes que 
anem generant. En el cas dels projectes d’espai públic 
ens agradaria acabar triant entre tots un projecte per 
presentar-lo als pressupostos, fet que podem fer a la 
propera sessió o la següent. En el cas de l’habitatge sa-
bem que no comptem amb finançament públic però és 
una bona oportunitat per re-dissenyar les ordenances 
existents i establir unes pautes per als propietaris que 
vulguin emprendre ampliacions o renovacions de la llar.

3.3 Propera trobada

Com que els projectes avancen força ràpid, per la pro-
pera trobada ja tindrem varies propostes prou madures 
sobre la taula per poder debatre-les conjuntament. La 
propera trobada tindrà lloc el divendres 20 d’abril a les 
18h. Vam animar a la gent a fer-ne difusió.
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viernes 20 de abril a las 18h. Animamos a la gente a 
hacer difusión.
Estamos muy agradecidos del gran número de asisten-
tes al taller de participación y del grado de interés en 
seguir colaborando con el proyecto. Nos sentimos muy 
agradecidos.

Estem gratament sorpresos del gran nombre d’as-
sistents al taller de participació i del grau d’interès en 
seguir col·laborant amb el projecte. Ens sentim molt 
agraïts.

3. CLOENDA



4. SELECCIÓ D’IMATGES



1ª Sessió de Participació: Diagnosi 24

4. SELECCIÓ IMATGES



1ª Sessió de Participació: Diagnosi 25

4. SELECCIÓ IMATGES



1ª Sessió de Participació: Diagnosi 26

ALUMNES:

Marta Ahicart

Raúl Becerra

Paul Bechara

Mariona Carrión

Wenyu Chen

Tatiana D’espaux

Chantal Dones

Jordi Duatis

Sara Ferran

Marta Garcés

Edu Gascon

Nieves Gómez

Estrella Hernández

Antonina March

Ilènia Molina

Berta Rueda

Marc Serra

Paula Trigos

Anna Villaroya

PROFESSORS:

Roger Sauquet 

Marta Serra

AUTORS




